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Abstract

In this work some optical attenuators and filters for some wavelengths in the 

visible and infrared regions of the electromagnetic spectrum were designed 

and fabricated.

The selected materials in this work were Calcium Oxide and Iron (III) Oxide.

By pressing each of those materials with Potassium Bromide using a classic 

pressing machine, different disks were produced.

Two groups of disks were produced: group with different thickness of the 

CaO. And group two with different thickness of  Fe2O3. The produced disks 

were rigid enough to be dealt with.

Using a photodetector accompanied with digital multimeter, the incident and 

transmitted laser intensity for each disk were recorded and plotted.

The absorption coefficient and the transmission spectrum were determined for 

the wavelengths: [(532), (632.8), (675), (810), (820), (940) and (1064)] nm.

The  results  showed  that  the  CaO  disks  can  be  used  as  a  filter  for  the 

wavelength 810 nm.

Also  the  Fe2O3 disks  can  be  used  as  good  monochromatic  filters  for  the 

wavelength  1064  nm  and  as  attenuators  for  the  wavelengths  532nm  and 

632.8 nm.
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المستخلص

 في الموجية الأطوال لبعض بصرية ومرشحات موهنات وتصنيع تصميم  تم العمل هذا في

الكهرومغناطيسي. الطيف من الحمراء وتحت المرئية المنطقتين

 تصنيع تم التي الحديديك أكسيد و الكالسيوم أكسيد هي الدراسة هذه في المختارة والمواد

 أكسيد و الكالسيوم أكسيد من كل ضغط تم حيث أقراص شكل في والمرشحات الموهنات

 هي والتي تقليدية ضغط ماكينة بواسطة البوتاسيوم بروميد مسحوق مع حدة على الحديديك

بالقولبة. التشكل طريقة

 الكالسيوم أكسيد مادة مجموعة هي الأولى المجموعة:  الأقراص من مجموعتين إنتاج وتم

 معها التعامل يمكن جيدة بدرجة ومتماسكة مختلفة سماكات ذات الأقراص كانت حيث

بسهولة.

مختلفة. بسماكات وأيضا الحديديك أكسيد مادة مجموعة هي الثانية والمجموعة

 كاشف باستخدام وذلك الأقراص هذه من والنافذة الساقطة الليزرات شدات قياس تم وقد

وقد. ومثلت النتائج دونت ثم ومن حساس رقمي وفولتميتر ضوئي ًا  معامل تحديد تم بياني

]( التالية الموجية الأطوال ذات المستخدمة لليزرات النفاذية وطيف المتصاص  :٥٣٢)  ,  (

,8١٠٦٤) , (٩٤٠) , (٨٢٠) , (٨١٠) , (٦٧٥) , (٦٣٢. نانومتر)[ 

 نانومتر ٨١٠ الموجي للطول كمرشح الكالسيوم أكسيد مادة استخدام امكانية النتائج أثبتت وقد

مختلف. بنسب لكن  الموجية الأطوال لبعض وأيضا

 وموهن نانومتر ١٠٦٤ الموجي للطول أحادي مرشح فهي الحديديك أكسيد لمادة بالنسبة أما

.  8٦٣٢, الموجي للطول وأيضا نانومتر ٥٣٢ الموجي للطول نانومتر 
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